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 ملخص البحث 

ييجف البحث الى التعخف بسسارسات الإدارة الحكية  وكيفية الية التحؾل الخقسي مؽ ناحية مسيداتو والعكبات والسخاوف مشو          
وكيف تتسيد السؤسدات عؽ غيخىا مؽ خلال اختيار البجائل الاستخاتيجية ودراسة البيئة بذكل صحيح ، ومجلى الفائجة الستحققة مشو 

فخع البرخة ، تؾجيشا بجراستشا  بتدميط -لسجنية مجيخية شؤون مذخوع اصجار البظاقة الؾطشية السؾحجة الكتخونيالسجيخية الأحؾال ا
الزؾء عمى احج السؤسدات الحكؾمية الأكثخ صمة بحياة السؾاطؽ العخاقي ،مؽ خلال دراسة وتحميل التحؾل الخقسي ليا ، والانتقال 

( مؾعف يعسل في السجيخية 70الاستجامة السؤسدية ،وكانت عيشة البحث وصمت الى ) مؽ العسل اليجوؼ نحؾ الالكتخوني وتحقيق
مقدسة حدب مشاطق جغخافية في محافغة البرخة  ،تؼ اختيار العيشة بذكل عذؾائي مكانية  ،حتى نزسؽ  الؾصؾل الى نتائج 

( الإحراء الؾصفي  ومعامل الانحجاروىي ) صحيحة غيخ متحيدة . وباستخجام الظخق الإحرائية لتحميل مخخجات استبانة الجراسة
وتؾصل البحث الى الشتائج ان السجيخية تعالج قؾاعج بيانات السؾاطشيؽ وتخبظيا بذكل عائمي ،كؼ   Spss.24وبخنامج الإحراء 

تعالج التذابو بالاسساء والاخظاء فيو بسعمؾمات اقخب فخد مؽ العالة، وتؾصي الجراسة بزخورة الاىتسام بتحجيث قؾاعج بيانات 
خجع ميؼ لمعؾدة اليو في السؤسدات الحكؾمية وتذكيل تقاطع السعمؾمات السؾاطؽ برؾرة دورية ، وتظؾيخ قؾاعج البيانات لتكؾن م

 بيشيا جسيعا ،وحساية السعمؾمات الذخرية مؽ الاختخاق الأمشي او العبث بو .

 . الإدارة الذكية ، التحول الرقمي ،قواعد البيانات ، إدارة المعلومات ،الاستدامة المؤسدية ،التميز المؤسدي:الكلمات المفتاحية

 
Abstract 
The research aims to learn about smart management practices and how digital transformation is 
done in terms of its features, obstacles and fears and how institutions are distinguished from others 
by choosing strategic alternatives and properly studying the environment, and the usefulness of it to 
the Directorate of Civil Status, Directorate of Affairs of the Electronic Unified National Card 
Issuance Project-Basra Branch. Our study directed us to highlight one of the government 
institutions most relevant to the life of the Iraqi citizen, through the study and analysis of the digital 
transformation, the transition from manual work to electronic and institutional sustainability. The 
research sample reached 70 employees working in the directorate divided by geographical areas in 
Basra governorate. 
the sample was selected at random spatially, so as to ensure that unbiased valid results are reached. 
Using statistical methods to analyze the outputs of the study identification (descriptive statistics and 
regression coefficient) and the statistical programme Spss.24 the research reached the results that 
the directorate processed and connected citizens' databases in a family manner. The study 
recommends that attention be paid to updating citizens' databases periodically, developing databases 
as an important reference for returning to them in government institutions and forming the 
intersection of information between them, and protecting personal information from security 
infringement or tampering with it. 
Keywords: - smart management, digital transformation, databases, Information 
Management, Corporate Sustainability, Corporate Excellence    .  

 دور الادارة الذكيت في تميز الدؤسساث الحكىميت الخدميت العزاقيت واستدامتها
-دراست تحليليت لدديزيت الأحىال الددنيت مديزيت شؤون مشزوع اصدار البطاقت الىطنيت الدىحدة الكترونيا   
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